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W Lidzbarku powstanie nowy 
Komisariat Policji
Obecny budynek lidzbarskiego komisariatu policji to zabytek, który ma za sobą bogatą historię. Na początku XX wieku pełnił funkcję 
sekretariatu Sądu, który znajdował się w budynku obecnego Urzędu Miasta i Gminy. Już niedługo lidzbarscy policjanci zyskają nowe, lepsze 
warunki pracy. 

Fotomigawka
2 stycznia uruchomiona została nowa linia autobusowa 
na trasie Lidzbark – Olsztyn. Autobus kursuje od 
poniedziałku do soboty włącznie, 3 razy dziennie. 
W związku z licznymi telefonami uspokajamy. Umowa 
z przewoźnikiem podpisana jest do końca roku i nie 
planowane jest jej zlikwidowanie.
Dzięki temu połączeniu problem z dojazdem do centrum 
naszego województwa został rozwiązany. Autobus 
kursuje m. in. przez Nowe Miasto Lubawskie, Lubawę 
czy Ostródę, które również są częstym kierunkiem 
naszych mieszkańców. 

Nowy komisariat powstanie przy  
ul. Myśliwskiej, w pobliżu obwodni-
cy. Wybudowany zostanie nowoczesny 
budynek dwukondygnacyjny o po-
wierzchni zabudowy około 300 m2 
oraz pomieszczenia garażowe o pow. 
200 m2.

W kwietniu Burmistrz Lidzbarka 
Maciej Sitarek przekazał na ręce Za-
stępcy Komendanta Wojewódzkiego 
Policji insp. Jana Markowskiego do-
kumenty działki przekazanej w for-
mie darowizny na budowę nowe-
go komisariatu.

Pierwszym punktem działań, które 
trwają już od 2021 roku, było przy-
jęcie przez Radnych odpowiedniej 
uchwały. Dzięki tej uchwale, możliwe 
jest przygotowanie odpowiednich do-
kumentów, niezbędnych do budowy 
nowego komisariatu. Na wydzielonej 
działce wybudowany zostanie dwu-
kondygnacyjny komisariat policji, 
który z pewnością poprawi warunki 
pracy lidzbarskich funkcjonariuszy.

- Mam nadzieję, że budowa komi-
sariatu przede wszystkim zwiększy 
bezpieczeństwo naszych mieszkań-
ców. Ważne jest dla nas, aby warunki 
pracy policjantów były jak najlepsze. 
To istotne również z punktu widzenia 
bezpieczeństwa nas wszystkich – 
mówi Burmistrz Lidzbarka. - Jestem 
przekonany, że nowo wybudowany 
i odpowiednio wyposażony budynek, 
będzie nie tylko godnym miejscem 

pracy, ale wpłynie na podniesienie 
standardów wykonywania obowiąz-
ków i efekty codziennej pracy naszej 
policji – dodaje Burmistrz.

Budowa nowej siedziby Komisaria-
tu Policji w Lidzbarku, to inwestycja 
ważna nie tylko dla bezpieczeństwa 
lokalnej społeczności, ale również 
całego powiatu działdowskiego. Ak-
tualna siedziba Komisariatu mieści 

się w budynku przy ulicy Zieluńskiej 
5, w którym warunki lokalowe są 
bardzo skromne i niedostosowane 
do obowiązujących standardów i roz-
wijającego się miasta. 

Budowa realizowana ma być w ra-
mach „Programu modernizacji Policji, 
Straży Granicznej, Państwowej Straży 
Pożarnej i Służby Ochrony Państwa 
w latach 2022-2025”

budynek komisariatu policji 
obecnie
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Ponad 6 milionów na drogi
Podpisano umowy na remont 4 dróg na terenie Gminy Lidzbark: w Starym i Nowym Dłutowie oraz łączącą Nowy Dwór z Wielkim Łęckiem. 
A wszystko to dzięki 4,5 milionowemu dofinansowaniu z Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych.

Za 6  088  844 zł wyremonto-
wane zostaną: 2 drogi w Starym 
Dłutowie, droga w Nowym Dłu-
towie, długo wyczekiwana dro-
ga łącząca Nowy Dwór z Wielkim 
Łęckiem. 

Przebudowane zostaną ulice 
Wiatraczna i Tysiąclecia, a przede 
wszystkim droga od świetlicy wiej-

skiej wzdłuż płotu Pałacu w Dłuto-
wie, aż do firmy Karwel. To bardzo 
istotna droga, która stanowi nie 
tylko dojazd do firmy, ale przede 
wszystkim dojazd dla autobusów 
do szkoły podstawowej. 

- Podpisanie umowy to finał 
jednego z największych przetar-
gów drogowych w historii miasta 

i gminy Lidzbark. Inwestycja ta to 
wykonanie dróg w miejscowości 
Dłutowo: drogi, która prowadzi 
do szkoły podstawowej oraz jed-
nego z największych zakładów 
pracy na terenie naszej gminy, 
czyli do zakładu Karwel. Ponad-
to wykonana zostanie nowa na-
wierzchnia na ul. Wiatracznej 

i Tysiąclecia – mówi Burmistrz 
Lidzbarka Maciej Sitarek. - Wy-
budujemy także zupełnie nowe 
połączenie drogowe pomiędzy 
Nowym Dworem, a Wielkim 
Łęckiem, tak naprawdę komu-
nikujące tę część naszej gminy 
z droga wojewódzką.Z pewnością 
zaoszczędzi to czas naszym miesz-

kańcom oraz poprawi wygodę 
mieszkańców tej części Gminy, 
którzy będą chcieli przemieścić 
się m. in. do Działdowa – dodaje 
burmistrz. 

Dzięki remontom wzrośnie nie 
tylko bezpieczeństwo kierowców 
i pieszych, ale także estetyka miej-
scowości. 

Inwestycje w Gminie
Trwają kolejne wiosenne 
inwestycje na terenie 
miasta.

ul. garbuzy
Wystartowały prace przy prze-

budowie ulicy Garbuzy. W ramach 
prac wybudowana zostanie dro-
ga z kostki brukowej na odcinku 
od skrzyżowania z ulicą Wodną 
do istniejącej już drogi z kostki za 
Liceum Ogólnokształcącym. Na 
drodze wybudowane zostanie tak-
że przejście dla pieszych w formie 
progu zwalniającego. 

ul. Zieluńska
Trwa kolejny etap prac przy 

przebudowie ulicy Zieluńskiej. 
Po zimowej przerwie firma wy-
konująca inwestycję na drodze 
wojewódzkiej powróciła do 
prac. Położona zostanie kolej-
na warstwa asfaltu, a przede 
wszystkim zlikwidowane zo-
staną uciążliwe dla kierowców 
frezowania w remontowanej 
drodze. Ulica Zieluńska będzie 
równa na całej jej długości. 
Prowadzone są także rozmowy 
na temat wyrównania drogi 
i wylewki asfaltu na całej dłu-
gości ul. Działdowskiej. 

ul. garbuzy ul. Zieluńska

Nowy Dwór – Wielki Łęck

Droga przy Pałacu ul. Wiatraczna ul. Tysiąclecia
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4,5 mln zł na modernizację stacji 
uzdatniania wody

Ponieważ w zeszłym roku po-
gorszyły się parametry wody 
w Stacjach Uzdatniania Wody 
w Jeleniu i Dłutowie, PGK przy-
stąpiło do wymiany złóż filtra-
cyjnych. Kilkumiesięczny proces, 
który odbywa się pod kontrolą 
sanepidu dobiega końca. W tym 
samym czasie Burmistrz Lidz-
barka wystąpił do Banku Gospo-
darstwa Krajowego o przyzna-
nie dofinansowania w ramach 
zadania „Modernizacja infra-
struktury wodno-kanalizacyj-
nej w gminie Lidzbark I etap” 
w ramach Rządowego Funduszu 
Polski Ład: Program Inwestycji 
Strategicznych. Wniosek uzyskał 
pozytywną decyzję, wobec cze-
go pozyskano na ten cel 4,5 
mln zł dotacji. Celem projek-
tu jest podniesienie poziomu 
oraz jakości usług komunalnych 
w zakresie dostaw wody pitnej 
oraz oczyszczania ścieków na 
terenie Gminy Lidzbark. 

SuW Jeleń
Stacja Uzdatniania Wody 

w Jeleniu zaopatruje w wodę 
następujące miejscowości: 
Jeleń, Wąpiersk, Ciechanów-
ko, Chełsty, Tarczyny, Kiełpiny 
i Koszelewki. SUW w Jeleniu 
składa się z dwóch studni 
wierconych, które zostały wy-
konane w latach na począt-
ku lat 90-tych oraz budynku 
stacji uzdatniania wody wraz 
z urządzeniami towarzyszący-
mi. W związku z trudnościami 
utrzymania parametrów fizyko-
-chemicznych w połowie 2022 
roku PGK przystąpiło do suk-
cesywnej wymiany złóż filtra-
cyjnych. Ostatnie, trzecie złoże 
filtracyjne zostało wymienione 
w miesiącu marcu tego roku. 
Obecnie wykonywane są ba-
dania fizyko-chemiczne wody 
by sanepid mógł dopuścić do 
użytku trzeci, ostatni filtr. War-
tość wymienionych złóż filtra-
cyjnych to kwota 33 276,05 zł . 

SuW Dłutowo
Stacja Uzdatniania Wody 

w Dłutowie modernizowana 
ostatnio była w 2012 roku 
i zaopatruję w wodę miejsco-
wości: Stare Dłutowo, Nowe 
Dłutowo, Marszewnica, Waw-
rowo, Nick, Zdrojek, Adamo-
wo, Biernaty, Nowy Dwór , 
Bełk i Nowy Zieluń. Podobnie 
jak w Jeleniu, w zeszłym roku 
pojawił się problem z utrzy-
maniem odpowiednich para-
metrów fizyko-chemicznych 

uzdatnianej wody. W związku 
powyższym PGK przystąpiło 

do wymiany złóż filtracyjnych 
na początku tego roku. Obec-

nie stabilizowany jest drugi 
filtr i prowadzone są badania 

umożliwiające włączenie go do 
instalacji wodociągowej. Koszt 
wymiany złóż filtracyjnych to 
kwota 30 873,62 zł.  

będzie lepsza woda 
i lepsze ciśnienie
– W ramach pozyskanych 

środków zewnętrznych plano-
wana jest modernizacja SUW 
Lidzbark oraz SUW Jeleń. Po-
zwoli to na bardziej efektyw-
ne oczyszczanie wody prze-
znaczonej do spożycia – mówi 
Burmistrz Lidzbarka Maciej 
Sitarek. – Aktualnie pompy na 
wskazanych stacjach uzdat-
niania wody są przestarzałe. 
Wymiana zestawów pompo-
wych regulowanych poprzez 
falowniki pozwoli na pozbycie 
się efektu uderzenia hydrau-
licznego powodującego wciąż 
pojawiające się zabrudzenia 
w sieci wodociągowej oraz licz-
nych awarii sieci – dodaje Bur-
mistrz. Modernizacja sieci wod-
no-kanalizacyjnej w Gminie 
Lidzbark polegać będzie tak-
że na likwidacji tzw. wąskich 
gardeł na sieci wodociągowej 
które powodują ograniczenia 
w dostawie wody. Likwidacja 
przewężeń na sieciach pozwo-
li na dostarczenie wymaganej 
ilości wody do najdalej odda-
lonych miejscowości.

Jeszcze w tym roku planowana jest powinna rozpocząć się modernizacja Stacji Uzdatniania Wody w Jeleniu.  Obecnie trwają prace nad 
programem funkcjonalno-użytkowym, który umożliwi przystąpienie do realizacji zadania. Wstępny koszt modernizacji to 2,5 mln zł. 

SuW Dłutowo

SuW Jeleń – stan obecny
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W ciągu 13 dni przeprowadzone 
zostały 24 zebrania sołeckie. Nie 
wszyscy dotychczasowi sołtysi ubie-
gali się o ponowny wybór, wszyscy 
mieli jednak okazję do podsumo-
wania swojej pracy i odebrania 
podziękowań. W czterech sołec-
twach – Adamowie, Jeleniu, Mar-
szewnicy oraz Zalesiu – wyłonieni 
zostali nowi przedstawiciele. Tylko 
3 kandydatów na stanowisko sołty-
sa miało kontrkandydatów. W 24 
sołectwach wybranych zostało 12 
sołtysek i 12 sołtysów. To się na-
zywa parytet.

Spośród 110 kandydatów pod-
czas tajnych głosowań wyłoniono 
100 członków Rad Sołeckich. Naj-
liczniejszą, zgodnie ze statutem 
sołectwa, aż 8 osobową wybrali 
mieszkańcy Starego Dłutowa. 

Najbardziej jednomyślni są 
mieszkańcy Nowego Dłutowa, 
Tarczyn i Marszewnicy. To w tych 
miejscowościach zarówno kandy-
dat na sołtysa, jak i kandydaci do 
rad sołeckich uzyskali po 100% 
poparcia. 

Największą frekwencją poszczy-
cić może się sołectwo Miłostajki 
(46,77%) oraz Koty (45,45%). 

Kiełpiny mogą poszczycić się 
największą liczbą uprawnionych 
mieszkańców, która wzięła udział 
w zebraniu wyborczym. W wybo-
rze sołtysa udział wzięły 122 oso-
by na 313 uprawnionych.

Średnia wyborcza frekwencja 
wyniosła 24,08%.

Dotychczasowym władzom 
sołeckim dziękujemy za 4 letni 
wkład pracy i zaangażowanie 
w rozwój miejscowości. Jed-
nocześnie składamy serdecz-
ne gratulacje wszystkim nowo 
wybranym Sołtysom oraz Ra-
dom Sołeckim i życzymy owoc-
nej współpracy dla dobra na-
szej gminy.

Wieści z urzędu

Lista sołtysów kadencji 2023-2027:

Poznaj nowych sołtysów
Od 24 marca, zgodnie z harmonogramem, odbywały się w gminie wybory Sołtysów – organów wykonawczych Sołectw oraz wybory 
członków Rad Sołeckich, które mają wspierać Sołtysów w realizacji zadań. 

Sołectwo Adamowo Sołectwo Marszewnica

Sołectwo Jeleń

Adamowo - Sołtys Ilona Kwitkowska
Bełk – Sołtys Magdalena Rogożeńska
Bryńsk - Sołtys Kinga Dąbrowska
Ciechanówko - Sołtys Łucja Lewicka
Cibórz – Sołtys Leon Chmielewski
Jamielnik - Sołtys Irena Makrucka
Jeleń - Sołtys Bartłomiej Kordalski
Kiełpiny - Sołtys Henryk Margaszewski
Klonowo - Sołtys Michał Leśniewski
Koty - Sołtys Anna Tamiła 
Marszewnica - Sołtys Magdalena Cejman
Miłostajki - Sołtys Elżbieta Karbowska

Nick - Sołtys Ireneusz Zaborek
Nowe Dłutowo - Sołtys Tomasz Burkacki
Nowy Dwór - Sołtys Katarzyna Paradowska
Nowy Zieluń - Sołtys Anna Szczepańska 
Słup - Sołtys Mariola Weręgowska
Stare Dłutowo - Sołtys Józef Burdalski 
Tarczyny - Sołtys Krzysztof Lóźniewski
Wawrowo - Sołtys Wiesław Maciejewski
Wąpiersk - Sołtys Wojciech Cybulski
Wlewsk - Sołtys Agnieszka Żach 
Zalesie - Sołtys Karol Weręgowski
Zdrojek - Sołtys Waldemar Kociela
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Jarmark Wielkanocny za nami
Wielkanocne palmy 
i stroiki, różnorodne 
wypieki i inne potrawy. 
To wszystko można 
było degustować 
i kupić podczas 
„Wielkiego Jarmarku 
Wielkanocnego”, który 
odbył się w pierwszą 
niedzielę kwietnia. 
 

W tym roku gościliśmy kilku-
dziesięciu wystawców, a hala po 
brzegi wypełniona była stoiskami 
m.in.: z rękodziełem, ozdobami 
świątecznymi, palmami i wypie-
kami. Nie zawiedli także miesz-

kańcy, którzy odwiedzili Jarmark. 
Nie obyło się także bez programu 
artystycznego, który bogaty był 
w występy podopiecznych szkół 
podstawowych z terenu Gminy 
Lidzbark i przedszkoli.

Podczas Jarmarku rozstrzygnięto 
także konkurs plastyczny na naj-
ładniejszą ozdobę wielkanocną or-
ganizowany przez MGOK Lidzbark.

Serdecznie dziękujemy wszyst-
kim osobom zaangażowanym 
w organizację Jarmarku, przede 
wszystkim wystawcom za przy-
gotowanie niesamowitych, kolo-
rowych stoisk, pysznych wielka-
nocnych potraw oraz poświęcony 
czas. Serdeczne podziękowania 
kierujemy także do występują-
cych, a także wszystkich osób, 
które odwiedziły nasz Jarmark.
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migawka

1 kwietnia w sali konferencyjnej OSP Lidzbark 
odbyło się posiedzenie Zarządu Oddziału Miejsko-
Gminnego Związku Ochotniczych Straży Pożarnych 
Rzeczypospolitej Polskiej w Lidzbarku. Na posiedzenie 
przybyli członkowie ze wszystkich jednostek OSP 
zlokalizowanych na terenie gminy Lidzbark. 
Spotkanie było okazją do przedstawienia informacji 
z działalności Oddziału, przyjęcia absolutorium, 
a także podjęcia uchwał w sprawie wyznaczenia 
kapelana Miejsko-Gminnego strażaków, którym 
został ks. Łukasz Figurski, powołania 3 osobowej 
komisji ds. Medali i Odznaczeń oraz powołania 
komisji ds. Młodzieży, w której zasiadać będą 
przedstawiciele Młodzieżowych Drużyn Pożarniczych 
z terenu gminy Lidzbark.
Na zakończenie zaproszeni goście zabrali głos 
przekazując wyrazy uznania i dziękując strażakom 
za ich codzienną służbę.

Nowe miejsce pamięci w Kiełpinach 
uroczyście otwarte

Nowe miejsce pamięci to 
przede wszystkim odnowiona 
kapliczka, która doczekała się 
odrestaurowanej figury Naj-
świętszego Serca Jezusowego 
- wotum wdzięczności spo-
łeczności wielowyznaniowej 
za pokój i zakończenie wojny 
- która dzięki inicjatywie Pa-
rafian oraz proboszcza parafii 
w Kiełpinach księdza Sylwestra 
Ćwiklińskiego po renowacji 
wróciła do pierwotnego wy-
glądu. Pojawiły się także ław-
ki i alejki. Na skwerku stanęła 
też tablica z historią wsi Kieł-
piny, oraz pamiątkowa tabli-
ca w hołdzie poległym miesz-
kańcom wsi i okolic podczas II 
wojny światowej. 

Uroczystego otwarcia dokona-
li: Burmistrz Lidzbarka Maciej 
Sitarek, Skarbnik Miasta i Gmi-
ny Lidzbark Gabriela Sadowska, 
Sołtys Sołectwa Kiełpiny Henryk 
Margaszewski, Radna Rady Miej-
skiej Hanna Krezymon, Dyrektor 
Szkoły Podstawowej w Kiełpi-
nach Gabriela Marcinkowska ora 
Proboszcz parafii w Kiełpinach 
ks. Sylwester Ćwikliński.

Budowa skwerku dofinansowa-
na została w kwocie 20 000 zł 
z budżetu Urzędu Marszałkow-
skiego w ramach konkursu 
„Małe Granty Sołeckie Mar-
szałka Województwa Warmiń-
sko – Mazurskiego”. Całkowi-
ty koszt przebudowy wyniósł  
67 299,57 zł.

Na wjeździe do Kiełpin, przy skręcie do miejscowości Wąpiersk znajduje się miejsce pamięci, które jeszcze w ubiegłym roku z inicjatywy Burmistrza 
Lidzbarka Macieja Sitarka, proboszcza ks. Sylwestera Ćwiklińskiego, sołtysa Henryka Margaszewskiego oraz mieszkańców wsi zostało odremontowane.
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Jak zaczęła się Twoja historia 
z lataniem? Skąd wzięła się 
Twoja pasja? Jak długo la-
tasz?
Nie potrafię odpowiedzieć skąd 

dokładnie wzięła się moja pasja. 
Od dziecka ciekawiło mnie niebo, 
przewijające się na nim chmury oraz 
samoloty. Często potrafiłem godzi-
nami leżeć na plecach i wpatrywać 
się w nieboskłon doszukując się 
rozmaitych kształtów w unoszących 
się nade mną obłokach. Zastana-
wiałem się przy tym jak świat wy-
gląda z góry z perspektywy ptaków 
i pilotów. Po latach marzeń i pracy 
w celu uzyskania niezbędnych środ-
ków, w 2007 roku po raz pierwszy 
wzbiłem się w powietrze. Był to na 
szybowcu Puchacz w Aeroklubie Po-
morskim w Toruniu i miałem wtedy 
17 lat. Rok później zacząłem latać 
na samolotach, a kolejny rok póź-
niej rozpocząłem studia na Wyższej 
Szkole Oficerskiej Sił Powietrznych 
w Dęblinie na kierunku Lotnictwo 
i Kosmonautyka o specjalizacji Pilo-
taż Statków Powietrznych. 

Jak wyglądała twoja droga 
do zdobycia licencji? Czy 
długo trzeba się szkolić, by zo-
stać pilotem akrobacyjnym?
Niestety nie była to droga usłana 

płatkami róż… Jest to to dość kosz-
towna inwestycja, a środki na nią 
musiałem pozyskać sam. Z racji na 
to, iż uczęszczałem w tym czasie do 
szkoły mogłem jedynie zarabiać 
w porze wakacyjnej. W taki sposób, 
uzyskanie licencji zajęło mi mniej 
więcej 4 lata. Jest to dość dużo cza-
su, niektórzy potrafią się z tym uwi-
nąć w kilka tygodni. Ogółem trzeba 
przyswoić trochę wiedzy na tematy 
takie jak meteorologia, mechanika 
lotu, prawo lotnicze i tym podobne. 
Jest to jednak wiedza na poziomie 
gimnazjalnym i jest szalenie cieka-
wa, gdyż tłumaczy sposób funkcjono-
wania otaczającego nas świata. Jak 
już wspomniałem, w zależności od 
posiadanych zasobów finansowych 
i czasu można to zrobić w kilka ty-
godni. Do uzyskania podstawowej 
licencji pilota, tak zwanej turystycz-
nej licencji pilota, potrzeba 45 go-
dzin lotu, zaliczenie 9 przedmiotów 
z wiedzy teoretycznej oraz praktyczny 
egzamin państwowy.

To chyba kosztowna pasja? 
Niestety tak, jednakże jest to osią-

galne niemal dla wszystkich. Więk-
szość szkół lotniczych pobiera płatno-
ści ‘na bieżąco’ czyli płacimy za to co 
wylataliśmy, a nie za cały kurs z góry.

Wzbijmy się w przestworza. 
Siadasz za sterami samolotu 
i... co czujesz? Jakie emocje 
towarzyszą Ci podczas akro-
bacji? 

Skupienie, wolność i radość. Jest to 
uczucie, które ciężko opisać słowa-
mi. Można by to określić pewnego 
rodzaju medytacją. Zasiadając za 
sterami samolotu, trzeba się na tym 
całkowicie skupić, zostawiając przy 
tym wszystkie inne troski na ziemi. 
Do tego mamy świadomość praw-
dziwej wolności w trzech wymiarach, 
którą jako piloci akrobacyjni, wyko-
rzystujemy do granic możliwości. 
Jest to dość ekscytujące i dostarcza 
uczucia satysfakcji, tym bardziej jeśli 
lot był udany, aczkolwiek najbardziej 
to da się odczuć już po zatrzymaniu 
silnika, gdyż wcześniej nie pozwala 
na to wcześniej wspomniana kon-
centracja. 

Z pewnością odczuwasz prze-
ciążenia. Jak to wygląda?
Przeciążenia są wielokrotnością 

ziemskiego ciążenia, które wynosi 
1G, czyli około 10 metrów na sekun-
dę kwadrat. W lotach akrobacyjnych 
przeciążenia dodatnie wynoszą 
pomiędzy 4 do 10 G, a negatywne 
w okolicach od -1 do -10G w zależności 
od wykonywanych manewrów oraz 
poziomu i złożoności figur akrobacji. 
Dla przykładu, człowiek o masie 80 kg 
przy ciążeniu 1G będzie ważył 320 kg 
przy przeciążeniu 4G, co za tym idzie 
równie cięższe będą wszystkie kończy-
ny (głowa, ramiona, nogi itd) oraz 
podobnie ciężej będzie miała krew 
płynąca w żyłach, jak również serce, 
a co za tym idzie, mniej krwii będzie 
dostarczane do mózgu, co wpływa na 
zdolność i przepustowość myślenia. 
Piloci, zwłaszcza akrobacyjni i woj-
skowi czasem doświadczają GLOC, 
co oznacza utratę świadomości/
przytomności w wyniku przeciążeń. 
W związku z tym podejmuje się sto-
sowny trening fizyczny w celu nabycia 
przysłowiowej odporności na przecią-
żenia. Skutki przeciążeń objawiają się 
w postaci uczucia wciśnięcia w fotel, 
w kierunku pionowym w dół, zawęże-
niem pola widzenia, następnie utratą 
widzenia kolorów, a na samym końcu 
całkowitym zaciemnieniem oraz utra-
tą przytomności.

Co widzisz za szybą samolotu 
wykonując akrobacje? Jak 
wygląda świat z Twojej per-
spektywy?
Bardzo trafne pytanie. Latając akro-

bację zawodniczą, zdecydowanie 
przez większość czasu spoglądam 
w kierunku lewego skrzydła oraz 
znajdującej się na nim ‘piramidki’. 
Wynika to z konieczności precyzji 
wykonywanych manewrów, czyli 
dokładnego utrzymywania pio-
nów w figurach pionowych (w górę 
i w dół) lub kątów 45 stopni (w górę 
i w dół, w locie normalnym i odwró-
conym) oraz faktu, że w tych pozy-
cjach patrząc przed siebie nie ma się 

punktów odniesienia, by móc wy-
konać figury precyzyjnie. Nie da się 
ukryć, że czasami po prostu wszystko 
mi wiruje przed oczami :)

Pamiętasz swój pierwszy lot?
Tego się nie zapomina. Towa-

rzyszyła mi niebywała mieszanka 
uczuć ekscytacji i strachu. Strach 
wynikał nie ze względu na obawę 
o własne życie, jednakże niewiedzy 
czego się spodziewać. Nie wiedzia-
łem w danym momencie czy mi 
się to spodoba, czy też okaże się, 
że to jest całkowicie nie dla mnie. 
Jednakże bardzo mi się spodobało 
i od pierwszych chwil miałem uczu-
cie jakby to było moje miejsce. Swój 
pierwszy lot odbyłem w maju 2017 
roku, w aeroklubie w Toruniu.

Ile godzin w tygodniu spę-
dzasz w powietrzu? Czy to 
jest Twoje jedyne zajęcie czy 
pracujesz jeszcze dodatkowo? 
To hobby czy praca?
Średnio latam około 5 godzin 

dziennie i pracuję przez 6 dni w ty-
godniu, więc średnio daje to około 
30 godzin w powietrzu. To są średnie 
roczne, wszystko zależy od pogody 
oraz długości dnia. To jest moje je-
dyne zajęcie oraz praca na pełen 
etat i czasem więcej, zarazem jest 
to również moją pasją. 

Co lubisz robić poza lataniem? 
Czy twoje pasje związane są 
ściśle z lotnictwem?
Ogółem lotnictwo od zawsze było 

moją największą pasję, jednakże 
poza tym lubię podróżować i zwie-
dzać. Praca często umożliwia mi od-
wiedzanie ciekawych miejsc, dzięki 
temu miałem okazję odwiedzić 
Hiszpanię, Węgry, Rumunię, Niemcy, 
Holandię, Belgię i wiele innych. Poza 
tym bardzo lubię jazdę na rowerze, 
pływanie i narty wodne, wyprawy 
w góry, jazdę na białym puchu oraz 
wspinaczkę. 

Jakie cechy i predyspozy-
cje musi mieć pilot, który wy-
konuje akrobacje na niebie?
Pilot akrobacyjny musi być przede 

wszystkim w miarę sprawny fizycz-
nie, mieć dobrą świadomość sytu-

acyjną oraz dobrą wiedzę na temat 
mechaniki lotu. Większość z tych nie-
zbędnych rzeczy nabywa się w czasie 
szkolenia i treningów. Moim zda-
niem każdy chętny znajdzie coś dla 
siebie, ponieważ akrobacja ma wiele 
różnych odcieni i nie musi się to tylko 
wiązać z agresywnymi manewrami 
na zawodach wraz z dużymi przecią-
żeniami. Można również wykonywać 
manewry akrobacji w bardzo delikat-
ny i przyjemny sposób, tak by osoby 
nie latające na co dzień również 
mogły doświadczyć magii trzech 
wymiarów. 

Jeśli dobrze udało nam się 
znaleźć Twoim największym 
osiągnięciem było zdoby-
cie tytułu Mistrza Wielkiej 
Brytanii w klasie intermedia-
te!  Czym jeszcze możesz się 
pochwalić
Mistrzem Wielkiej Brytanii byłem 

w sumie trzy razy. Raz w kategorii 
Sportsman (2017 rok), dwa razy 
w kategorii Intermediate (2019 
i 2021 rok), raz drugim vice mistrzem 
w kategorii Advanced (2021 rok) 
oraz vice mistrzem w kategorii Ad-
vanced (2022 rok). Poza tym mam 
w swoim dorobku srebrny medal 
z Mistrzostw Polski w kategorii Ad-
vanced za wiązankę znaną (2022 
rok). Największymi sukcesami są 
medale z Mistrzostw na poziomie 
międzynarodowym. Pierwszy z nich 
to brązowy medal w klasyfikacji dru-
żynowej, w składzie z Wojciechem 
Kotulskim oraz Dariuszem Mazurem 
z Mistrzostw Europy w kategorii In-
termediate, które odbyły się w Ru-
munii w roku 2021. Niewątpliwie 
największym sukcesem jest tytuł 
Mistrza Świata Indywidualnie i dru-
żynowo (w tym samym składzie) na 
zeszłorocznych Mistrzostwach Świata 
w klasie Intermediate, które rozegra-
ły się na lotnisku w Toruniu. Wygra-
łem wtedy trzy z czterech konkurencji 
i w rezultacie przywiozłem stamtąd 
5 złotych medali (trzy za indywidual-
ne konkurencje, jeden za klasyfikację 
indywidualną i jeden za klasyfikację 
drużynową). Do tej pory udało zgro-

madzić mi się 30 medali, z czego trzy 
srebrne i dwa brązowe.

Jaka figura akrobatyczna jest 
najtrudniejsza? A może jest 
taka o jakiej marzysz, a jesz-
cze nie udało Ci się wykonać? 
Co jest najtrudniejsze na tego 
typu zawodach?
To jest bardzo względne, gdyż to 

bardzo indywidualna kwestia. Dla 
mnie najtrudniejsze są wiraże becz-
kami, w czasie których wykonuje się 
zakręt, a samolot w tym samym cza-
sie wykonuje beczki (obroty wokół 
własnej osi podłużnej). Kryteriami 
oceny jest utrzymanie tej samej wy-
sokości, wykonanie konkretnej i wy-
znaczonej ilości beczek oraz znalezie-
nie się na konkretnych kierunkach 
w trakcie wykonywania manewru. 
Figura, która mi się marzy to Fris-
bee, jednakże jest to poza spektrum 
moich możliwości na ten moment 
oraz wymaga samolotu, w którym 
można zmienić położenie środka 
ciężkości. Na zawodach najtrudniej-
sze jest zachowanie odpowiedniego 
poziomu skupienia oraz relaksacji 
oraz tak zwanej zimnej krwi. Start 
w jednej konkurencji na zawodach 
trwa około 4 minut i ma się jedną 
szansę na zaprezentowanie swoich 
umiejętności panelowi sędziowskie-
mu. Oczywiście ogromną rolę odgry-
wają zdolności pilotażowe, jednakże 
równie ważne jest przygotowanie do 
lotu oraz odpowiednie nastawienie 
psychologiczne. Ogromną rolę od-
grywa również dyspozycja dnia. 

Na koniec znowu szybkie 
hop do góry. Da się jeszcze 
odkryć jakąś ewolucję? Czy 
może wszystkie figury zostały 
już wymyślone?
Możliwości są praktycznie nieskoń-

czone, dużo zależy od samolotu i wy-
trzymałości jego konstrukcji. Wraz 
z upływem czasu powstają nowe 
figury i ich kombinacje więc pole do 
manewru jest coraz węższe, jednak-
że jest na tyle duże, iż może kiedyś 
uda się wymyślić coś własnego. 

Czego życzy się pilotowi przed 
lotem akrobatycznym? Tylu 
samo lądowań co startów? 
Czy może jeszcze czegoś in-
nego?
Życzenia zgadzającej się liczby lą-

dowań i startów jest jak najbardziej 
na miejscu. Można do tego dorzucić 
braku zer, czyli błędów skutkujących 
w nie przyznanie punktów za daną 
figurę w wyniku błędnego jej wyko-
nania lub jej pominięcia. :)

Zapraszam wszystkich do 
śledzenia moich mediów spo-
łecznościowych:
Instagram buller.aerobatics
Facebook Maciej Kulaszewski 
Aerobatics

Czy leci z nami pilot? – wywiad  
z Maciejem Kulaszewskim
Maciej Kulaszewski, to pochodzący z Lidzbarka pilot akrobatyczny, który od dziecka chciał zobaczyć jak wygląda świat z góry, 
dotknąć chmur i poczuć jedyną w swoim rodzaju wolność. Przeczytajcie jak mu się udało zrealizować swoje marzenia.
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wpłaty można przekazywać do:

Dłutowo będzie mieć pomnik

Jeśli znasz jakieś miejsca pamięci, które Twoim zdaniem warto by oznakować skontaktuj się z nami: 
telefonicznie: 23 696 15 05 wew. 182 lub mailowo: promocja@lidzbark.pl.

Zarówno Lidzbark jak i cała Gmina pełna jest kapliczek i miejsc pamięci, o których nie każdy z nas pamięta. W tej serii pragniemy przybliżyć 
Wam te miejsca. Być może niektóre z nich znacie i odkryjecie na nowo, a niektóre będą dla Was czymś nowym. Zachęcamy do odwiedzenia 
tych miejsc. Dbajmy o naszą wspólną historię.

1. Anna Sieńska i Ewa Sowa – sklep państwa Anny i Jana Sień-
skich, ul. Wolności 30, przy skrzyżowaniu z ul. Krótką (w godzinach 
otwarcia sklepu);
2. Marianna Sowa – dom prywatny, ul. Tysiąclecia 8B (w godzi-
nach popołudniowych);
3. Andrzej Stolarski – dom prywatny, ul. Tysiąclecia 2A (w godzi-
nach popołudniowych).

Na Facebook’u od dłuższego 
już czasu funkcjonuje grupa pod 
nazwą „Dłutowo - z dziejów wsi 
i okolicy”. To prężnie działająca 
grupa, na której można znaleźć 
dziesiątki informacji, archiwalnych 
zdjęć, dokumentów i ciekawostek 
na temat Dłutowa i okolic. 

Jednym z projektów realizowa-
nym przez grupę jest budowa po-
mnika upamiętniającego Powsta-
nie Styczniowe oraz mieszkańców, 
którzy zginęli broniąc ojczyzny 
podczas drugiej wojny światowej. 
Członkowie grupy założyli zbiórkę 
pieniędzy, które przeznaczone zo-
staną na upamiętnienie historii 
Dłutowa i okolicy poprzez: wznie-

sienie pomnika ku czci obrońców 
Ojczyzny i polskości oraz ofiar 
okupacji i zaborów, wykonanie ta-
blicy pamiątkowej ku czci księdza 
Wiktora Mieczkowskiego, budow-
niczego kościoła, wykonanie re-
produkcji obrazu z XVII w. „Adam 
niosący ciało Abla”, pochodzącego 
z dłutowskiego kościoła, a obec-
nie znajdującego się w Muzeum 
Diecezjalnym w Płocku. To kolejne 
takie miejsce pamięci na terenie 
naszej Gminy. Pod koniec marca 
uroczyście odsłoniliśmy nowe 
miejsce pamięci w Kiełpinach, 
o czym również przeczytacie 
w tym numerze biuletynu. Miejsca 
pamięci są niezwykle ważne dla 

każdej społeczności. Przypominają 
o tych, którzy od nas odeszli, po-
zwalają na chwilę refleksji w pę-
dzie codziennego życia. 

7 marca odbyło się spotkanie 
z Burmistrzem Lidzbarka i Staro-
stą Powiatowym w sprawie upa-
miętnienia historii Dłutowa. Na 
spotkaniu tym ustalono m. in.

- pomnik, ku czci naszych boha-
terskich przodków powstanie na 
placu przykościelnym, który jest 
własnością Gminy Lidzbark;

- zakończenie budowy pomni-
ka planowane jest najpóźniej 
w październiku tego roku, a jego 
odsłonięcie w Święto Niepodle-
głości;

- być może w tym samym czasie, 
albo trochę później, uda się wyko-
nać podświetlenie kościoła i tabli-
cę ku czci budowniczego świątyni, 
księdza Wiktora Mieczkowskiego.

Jeśli chcecie wesprzeć budowę 
pomnika można wpłacić datek 
na zbiórkę dostępną pod poda-
nym niżej kodem QR. Pieniądze 

można przekazać także osobom 
prywatnym, które przyjmą od 
darczyńców wpłaty, wydając im 
stosowne pokwitowania. Potem 
administratorzy grupy dokonają 
przelewów ze swoich kont, poda-
jąc nazwiska wpłacających. Wpła-
ty te można będzie zobaczyć na 
portalu „zrzutka.pl”.

Od lewej: Starosta Działdowski Paweł Cieśliński, pomysłodawca pomnika kazimierz kowalski, 
burmistrz Lidzbarka Maciej Sitarek
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Tęsknie za … 

Tęsknie za mamy dobrym rosołem
Za piernikami i dużym stołem

Przy którym rodzinka cała siedziała
I wiele godzin biesiada trwała

Tęsknie za starym dobrym zwyczajem
Gdy w całym domu pachniało majem

Na stole świece i piękne kwiatki
Róże żonkile a czasem bratki

Był zawsze placek zwany drożdżakiem
Chrupiący chlebek posypany makiem

Czasem rozmowy trwały do rana
Wtedy był brat mój i siostra kochana

Tęsknie za dniami, które już minęły
Które ze sobą czar młodości wzięły
Za dniami które tak beztroskie były

I swą radością chwile wypełniły

Tęsknię za dniami, gdy z dobrym humorem
Ścieżkami krętymi jeździłam motorem

Gdy wiatr rozwiewał moje czarne włosy
Wokół na łąkach były sianokosy

Ktoś mi pod domem śpiewał serenady
Inny kupował pyszne czekolady

Tęsknię za wszystkim, co szalone było
Och,, gdyby chociaż się kiedyś przyśniło.

 
Droga do Nieba 

Bądźmy dla siebie mili
Cieszmy się z każdej chwili

Bo nie jest w mocy człowieka
Wiedzieć co jutro go czeka

Ta chwila co jest nam dana
Od Zmartwychwstałego Pana

Daje możliwości wiele
Aby osiągać swe cele

Są drogi krótkie i długie
No my wolimy te drugie

By czasu starczyło na wszytko
Bo może koniec już blisko

Równi w tym względzie jesteśmy
Ile już myśmy przeszli

Czy nam lat wiele zostało
A może już całkiem mało

Dlatego bądźmy życzliwi
A przede wszystkim uczciwi

Torujmy drogę do Nieba
Bo tylko tego nam trzeba. 

kącik literacki

to już było

16 marca wyjazd do Torunia na spektakl pt. „Noce i dnie”. 
Sztuka ciekawa, reżyser osadził ją po części we współczesnych 
latach XXI wieku. Spektakl wart był obejrzenia.

17 marca w Lubawskim Centrum Aktywności Społecznej od-
był się wernisaż wystawy prac Grupy Fotograficznej ISSO dzia-
łającej przy MGOK Lidzbark w ścisłej współpracy z lidzbarskim 
UTW. Wystawa pod tytułem „Jej portret” jest poświęcona 
kobietom i potrwa do 16 kwietnia.

21 marca to Światowy Dzień Poezji. W Miejskiej Bibliote-
ce swoje wiersze czytali sami autorzy. UTW reprezentowali 
uczestnicy Grupy Literackiej „Piórko”

5 kwietnia Spotkanie grupy teatralnej z Burmistrzem Lidz-
barka Maciejem Sitarkiem. Rozmawialiśmy o tym co robimy, 
o naszych planach na najbliższy czas. O tym co nas cieszy, a co 
nas martwi. To było ciekawe spotkanie. 

16 kwietnia Grupa Teatralna „A, CO!” wystąpiła w Lubaw-
skim Centrum Aktywności Społecznej w programie przygo-
towanym przez grupę pt. „Liliowy kapelusz”.

22 kwietnia spotkaliśmy się przy sadzeniu alei drzew. Drzew-
ka posadzone, niech oczyszczają powietrze. To była wspaniała 
radosna sobota.

Studenci UTW prezentują 
swoje sekcje oraz to co 
wydarzyło się u nich 
w ostatnim miesiącu. 

grupa tenisowa
W ramach działalności UTW w Lidzbarku 

istnieje sekcja tenisa stołowego. Została 
zawiązana z początkiem roku akademic-
kiego 2021/2022. Spotkania odbywają 
się w każdą środę w godz. od 17:00 – 
19:00. Do tej pory swoją sprawność fi-
zyczną chciało zwiększyć ok. 20 studen-
tów. Średnio w zajęciach bierze udział ok. 
10 osób. Oprócz aktywności związanej 
z grą w ping – ponga, koleżanki i koledzy 
korzystają z przyrządów znajdujących się 
w sali ćwiczeń. Są to: rower stacjonar-
ny, bieżnia, drabinki, hantle, piłki i inne. 
Z każdą kolejną rozgrywką tenisową 
zwiększa się poziom gry i umiejętności 
zawodników. Liderem grupy jest kolega 
Sławomir Górecki. Wszystkich chętnych 
zapraszamy do grona tenisistów. 

Turniej Tenisa Stołowego
15 marca studenci Uniwersytetu Trze-

ciego Wieku w Lidzbarku rozegrali Turniej 
Tenisa Stołowego o Puchar Prezesa UTW. 
W Turnieju zagrało 9 Pań i 8 Panów. Roz-
grywki odbywały się jednocześnie na 
czterech stołach.

A to końcowa klasyfikacja po tym emo-
cjonującym Turnieju.

Panie:
1. Zbierajska Barbara
2. Sienicka Teresa
3. Kroskowska Halina
4. Sobiech Małgorzata
5. Sosnowska Mieczysława
6. Girzyńska Elżbieta
7. Modzelewska Waleria
8. Kaczyńska Elżbieta
9. Nowakowska Edyta
Panowie:
1.Ferenc Wiesław
2. Górecki Sławomir
3. Barszcz Zenon
4. Lewandowski Krzysztof
5. Osmański Zygmunt
6. Modzelewski Tadeusz
7. Szostek Jerzy
8. Girzyński Andrzej

Sędziowania podjęli się młodzi tenisiści: 
Nizgorska Lena, Rucińska Lena, Czarno-
morzec Julia, Skuza Karolina, Witkowska 
Julia, Chojnacki Igor, którzy fachowo 
i z wielką precyzją oceniali grę przy każ-
dym stole. Nad całością czuwał sędzia 
główny trener Pan Sławomir Ostrowski.

Dziękujemy Dyrektorowi Szkoły Podsta-
wowej nr2 w Lidzbarku Panu Januszowi 
Ławickiemu za zgodę na rozegranie Tur-
nieju w sali gimnastycznej szkoły.

Bardzo dziękujemy Panu Sławkowi za 
pomoc w organizacji tego Turnieju, za 
czuwanie nad sprawnym przebiegiem 
gry i stworzenie sportowej atmosfery. 
Młodzieży dziękujemy za poświęcenie 
swojego czasu, za pełne zaangażowanie 
w sędziowaniu dzisiejszego Turnieju. Je-
steśmy usatysfakcjonowani. 

kibicowaliśmy
W sobotę 1 kwietnia studenci naszego 

UTW z sekcji tenisa stołowego udali się 
na mecz do Działdowa, aby kibicować 
drużynie Dekorglassu. Mecz stał na 
bardzo wysokim poziomie i dostarczył 
wszystkim kibicom niezapomnianych 
emocji. Bardzo dziękujemy Panu Burmi-
strzowi Maciejowi Sitarkowi za zapewnie-
nie nam transportu. Dziękujemy również 
kierowcy Panu Tomaszowi Sokołowskie-
mu za bezpieczny przejazd.

Tekst: Sławomir górecki 

*materiały przygotowane przez studentów uniwersytetu 

Trzeciego Wieku

Maria Cybulska „Maryla”

SPrOSTOWANIe
W poprzednim numerze Gazety Lidzbarskiej w Ką-
ciku Literackim ukazały się wiersze bez podania 
autora. Serdecznie Państwa przepraszamy. Au-
torem wierszy pt. „Czekanie” i „Przestroga” jest 
Jerzy Wisiński.



w Lidzbarku
30.04Niedziela

 14:00 Grillowanie z MOSiRem na Plaży Miejskiej

1.05Poniedziałek

12:00   Rozpoczęcie sezonu w Kawiarence Cittaslow nad Małym Jeziorkiem

13:00   Majowy Festiwal Biegowy Lidzbarska 5’tka i 10’tka

14:00   Rodzinny Park Rozrywki nad Małym Jeziorkiem - MEGA STREFA ANIMACJI

16:00   Koncert szantowy - zespół Sztywny Rumpel
Miejsce:  Park sportowo-rekreacyjny.

1.05Wtorek 2.05

11:45    Międzypokoleniowy rajd rowerowy dla Biało-Czerwonej wokół Jeziora
            Lidzbarskiego z pieczeniem kiełbasek w Nadleśnictwie Lidzbark.
            Flaga dla każdego uczestnika rajdu.
Zbiórka przy kawiarence Cittaslow.

14:00   Rodzinny Park Rozrywki nad Małym Jeziorkiem - MEGA STREFA ANIMACJI

Międzypokoleniowy 

1.05Środa 3.05

Obchody 232. rocznicy uchwalenia Konstytucji 3 Maja.

10:30   Msza Święta i koncert z okazji rocznicy uchwalenia Konstytucji 3 Maja
             w kościele p.w. św. Wojciecha w Lidzbarku

11:30    Uroczyste wciągnięcie Flagi Rzeczypospolitej Polskiej na maszt
             - złożenie kwiatów pod tablicą pamiątkową na Placu Hallera.

14:00   Rodzinny Park Rozrywki nad Małym Jeziorkiem - MEGA STREFA ANIMACJI


